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رخنههایاطلاعاتیپرهزینهترمیشوند

میانگین هزینه رخنه اطلاعات در سال ۲۰۲۳ از پنج میلیون دلار فراتر خواهد 
رفت. 

شرکت اکرونیس با بررسی اطلاعات بیش از ۷۵۰ هزار اندپوینت )دستگاه های متصل به یک 
شبکه تجاری( در سراسر جهان، مدعی شد میانگین هزینه رخنه اطلاعاتی در سال ۲۰۲۳ از 
پنج میلیون دلار فراتر خواهد رفت. همچنین محققان اکرونیس پیش بینی می کنند موارد رخنه 
اطلاعاتی افزایش قابل توجهی پیدا خواهد کرد. تهدید ایمیل های مخرب و فیشینگ بر مبنای 

سال به سال، ۶۰ درصد افزایش یافت.
بعلاوه، حملات مهندسی اجتماعی در چهار ماه آخر سال گذشته و اکنون، حدود سه درصد از 
کل حملات را تشکیل می دهند. کلمات عبور لو رفته یا به سرقت رفته و اطلاعات دیگر ورود به 

سیستم، عامل نیمی از وقایع امنیت سایبری در نیمه اول سال ۲۰۲۲ بود.
در سه ماهه سوم سال میلادی گذشته، نسبت حملات فیشینگ به حملات بدافزاری، ۱.۳ برابر 
افزایش داشت و اکنون بیش از سه چهارم حملات ایمیل )۷۶ درصد( را تشکیل می دهد که در 
مقایسه با ۵۸ درصد در نیمه اول سال افزایش داشته است. اکثر قربانیان این حملات در آمریکا 
بوده اند اما کسب و کارها در آلمان و برزیل هم هدف حملات سنگینی قرار گرفته اند. اندپوینت ها 

در کره جنوبی، اردن و چین هم بزرگترین هدف بدافزارها بودند.
محققان با بررسی عمیق صنایع مختلفی که هدف حملات فیشینگ و ایمیلهای آلوده قرار 
گرفته بودند، پی بردند صنایع ساخت و ساز، خرده فروشی، املاک و مستغلات، خدمات حرفه ای 

و مالی، اصلی ترین اهداف این حملات بوده اند.

اندازهگیریسطحاسترسباکمکاپلواچ

محققان عقیده دارند، اپل واچ می تواند برای کمک به مراقبت از سلامت روان 
کاربران مورد استفاده قرار گیرد. 

در چند سال گذشته، ویژگی های جدید و بهبودیافته ای به ساعت های هوشمند اضافه شده است. 
اکنون محققان دانشگاه واترلو کانادا، با انجام یک مطالعه جدید نشان داده اند که اپل واچ می تواند 

سطح استرس کاربران را به طور دقیق اندازه گیری کند.
محققان با استفاده از سنسور ECG اپل واچ سری ۶، متوجه شدند که ارتباط نزدیکی بین 
داده های ECG، از جمله ظرفیت شتاب قلب و کاهش سرعت با سطح استرس گزارش شده 
توسط شرکت کنندگان وجود دارد. سپس آن ها با استفاده از این اطلاعات، برای ایجاد یک مدل 

پیش بینی الگوریتم های یادگیری ماشینی را توسعه دادند.
گفته می شود مدل های استرس دارای سطح بالایی از دقت هستند، اما بازخوانی کمتری دارند. 
محققان در مطالعه خود نتیجه گیری می کنند که اپل واچ پتانسیل امیدبخشی برای پیش بینی 
اســترس دارد و پیشنهاد می کنند از آنجایی که این دستگاه اطلاعات سلامتی دیگری مانند 
اطلاعات خواب و فعالیت ها را جمع آوری می کنند، حتی داده های بیشتری را می توان در مدل های 

استرس ادغام کرد تا دقت پیش بینی آن ها را به این طریق افزایش داد.
محققان عقیده دارند که اپل واچ می تواند برای کمک به مراقبت از سلامت روان کاربران مورد 
استفاده قرار گیرد و برای خنثی کردن سیگنال های استرس و واکنش زودهنگام به تغییرات مربوط 

به سلامت روان، فعالیت هایی مانند تمرینات تنفسی را به آن ها ارائه کند.
دستگاه های رقیب مانند ساعت های سامسونگ، فیب بیت و گارمین مدتی است که ویژگی 
 Health اندازه گیری استرس را به کاربران ارائه کرده اند، اما اپل هنوز چنین ویژگی را در برنامه

خود پیاده سازی نکرده است.
ساعت های هوشمند اپل در چند سال گذشته چندین بار به کمک کاربران آمده اند و حتی در 
بسیاری از مواقع، جان آن ها را نجات داده اند. اخیراً در مطالعه دیگری گفته شده بود که حسگر 
اکسیژن خون اپل واچ به اندازه دستگاه های پزشکی قابل اعتماد است. با این حال، اپل با مشکل 
دیگری روبه رو شده است. کمیسیون تجارت بین المللی اخیراً حکم داده بود که غول فناوری در 
ساعت های خود پتنت های AliveCor را نقض کرده است که این امر می تواند فروش اپل 

واچ در  آمریکا را ممنوع کند.

رکوردبالاترینآمارفیلترینگدرروسیهشکستهشد

روسیه در سال ۲۰۲۲ تاکنون هر هفته به طور میانگین ۴۹۰۰ وب سایت را 
مسدود کرده است.

طبق آمار نهاد غیردولتی روس کومزوبودا که توسط روزنامه کومرسانت منتشر شد، مقامات 
روسیه هفته گذشته ۱۴ هزار و ۸۰۰ وب سایت را مسدود کردند که رکورد چند ساله بالاترین آمار 
فیلترینگ در مدت یک هفته را شکست.این نهاد غیردولتی فهرست ۶۴۰ هزار وب سایت را منتشر 
کرده که در حال حاضر در روسیه مسدود شده اند. مقامات مالیاتی )۴۷ درصد( و دادستان های 
فدرال )۱۱ درصد(، در میان نهادهای دولتی بزرگترین سهم را در دستور فیلترینگ وب سایت ها 
دارند. دیده بان اینترنت دولتی روسیه )روس کومنادزور( ماه جاری لایحه ای را ارائه کرد که به دفتر 

دادستان کل اجازه می دهد اطلاعات مربوط به تصمیماتش را منتشر نکند.
کارشناسان فناوری اطلاعات به روزنامه کومرسانت گفتند: مقامات روسیه در خصوص فیلترینگ 
وب سایت ها، به سیستمی روی آورده اند که شفافیت کمتری دارد. دادستان های فدرال روسیه در 
فاصله آغاز جنگ اوکراین در فوریه و اوت، مسدود کردن یا حذف ۱۳۸ هزار وب سایت را افزایش 
دادند.از زمان جنگ اوکراین، تقریباً همه رسانه های مستقل روسیه یا مسدود شده یا دستور تعطیلی 
آنها صادر شده است.بر اساس گزارش مسکو تایمز، پلتفرم های شبکه اجتماعی غربی مانند فیس 

بوک، اینستاگرام و توئیتر هم مسدود یا محدود شده اند.

ابداعروشیجدیدبرایحفظباروریزنان

دانشــمندان چینی روش جدیدی را برای حفظ فولیکول های موش در دمای 
بسیار پایین ابداع کرده اند که در مقایسه با روش های معمولی، پس از احیا بیش 

از ۳۰ درصد زنده مانی آن ها را افزایش می دهد.
بر اساس مطالعه منتشر شده در مجله نیچر کامیونیکیشنز، حفظ فولیکول های موش در دمای 
بسیار پایین، یک رویکرد امیدوارکننده برای حفظ باروری در زنان است.برای دختران و زنانی که در 
شرایط پیش از بلوغ نیاز فوری به درمان سرطان دارند، انجماد فولیکول تقریباً تنها گزینه برای حفظ 
باروری است.با این حال، عوامل محافظتی مورد استفاده در روش فعلی انجماد فولیکول اغلب به 
دلیل غلظت بالا و سمی بودن شدید، اثر ضعیفی دارند.پژوهشگران دانشگاه علم و فناوری چین 
)USTC(، روشی برای حفظ انجماد فولیکول های موش محصور شده در هیدروژل با استفاده از 
روشی موسوم به«گرمایش نانویی« ابداع کرده اند که یک فناوری جدید انجماد است.محققان نیاز 
به عوامل محافظتی بسیار سمی را از طریق این روش کاهش داده و غلظت عوامل مذکور را به 
یک چهارم روش معمول رسانده اند و در نتیجه زنده ماندن فولیکول های موش بیش از ۳۰ درصد 
افزایش یافته است.بنا بر اعلام وبگاه از سی جی تی ان، ژائو گانگ، رهبر این پژوهش گفت: در 
تحقیقات مذکور، تخمک های به دست آمده از این فولیکول ها در شرایط آزمایشگاهی بارور شدند 
و پس از انتقال جنین به موش های سالم تبدیل شدند.این فناوری به ثبت رسیده و انتظار می رود در 

سال آینده به صورت بالینی در بیمارستان های مرتبط در چین استفاده شود.

اخبار کوتاه 

معــاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت با 
اشــاره به رتبه ۵۳ ایران در شاخص نوآوری، از 
هدف گذاری برای رســیدن به رتبه ۳۵ خبر داد و 
گفت: در حال برنامه ریزی هستیم به زودی به این 

رکورد جدید دست یابیم.
دکتر یونس پناهی در نشســت معاونین تحقیقات و فناوری 
دانشــگاه های علوم پزشکی کشــور که همزمان با برگزاری 
هفتمین فن بازار ملی سلامت برگزار شد، گفت: در تولید علم 
نباید به دنبال حواشی باشیم اعضای هیات علمی بدون تردید 
باید به صورت متمرکز به تولید علم بپردازند.وی افزود: تولید علم 
و مرجعیت علمی و شتاب تولید علم یک واقعیت اساسی است 
که نه تنها در اسناد بالادستی به آن اشاره شده است بلکه بار ها 

مقام معظم رهبری و رئیس جمهوری هم به آن تاکید کردند.
پناهی با بیان اینکه کشور های سلطه گر فقط نیرو و تجهیزات 
جنگــی ندارند تاکید کرد: امــروزه علم و دانــش نیز عامل 

تعیین کننده ای برای ایجاد قدرت در جهان به شمار می رود.

وی گفت: سال گذشته در نشست معاونین تحقیقات و فناوری 
دانشگاه های علوم پزشــکی ۸ محور کلی را ابلاغ شده است 
که طبق آن تحقیقات باید پاســخگو و در راستای نیاز مردم و 
مسئله محور باشد مبتنی بر عدالت باشد و چند مورد دیگر امروز 
شاهد هستیم در برگزاری فن بازار ملی سلامت این خواسته ها 
متبلور شده اســت.معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت 
اظهار داشت: اکنون کشور در شاخص نوآوری جهانی به رتبه 
۵۳ رسیده است و اکنون با بررسی های انجام شده رتبه ۳۵ را 
هدف گذاری کرده ایم و در حال برنامه ریزی هستیم به زودی به 

این رکورد جدید دست یابیم.
پناهی با بیان اینکه به دنبال افزایش تعداد و کمیت نیستیم، 
افزود: در ارزشیابی امسال دانشگاه های علوم پزشکی و مراکز 
تحقیقاتی هم به کیفیت بیشتر تاکید شده است. امسال اثرگذاری 
پژوهش ها را یکی از معیار های سنجش و ارزشیابی دانشگاه ها 
قرار دادیم انتظار داریم از معاونین بازخورد های این تغییرات را 
دریافت کنیم.در ادامه نشست دبیران تحقیقات و فناوری کلان 

مناطق ده گانه آمایشــی به طرح موضوعات و مســائل خود 
پرداختند.در ادامه این نشســت حیدر محمدی رئیس سازمان 
غذا و دارو به پاسخ پرســش ها و نکاتی که از سوی معاونین 
تحقیقات و فناوری دانشگاه ها طرح شد، پرداخت و اظهار داشت: 
آماده هستیم با همکاری معاونت تحقیقات و فناوری در حوزه 
رگولاتوری فناوری های نوین در دنیا بررسی های لازم انجام 
و الگوبرداری شود و در صورت کسب توافقات اولیه نتیجه آن 
برای پیاده سازی به غذا و دارو اعلام شود.وی عنوان کرد: آماده 
هستیم با همکاری معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت 
و دانشگاه ها از ظرفیت اساتید دانشگاه ها برای برون سپاری و 
انجام برخی فرآیند ها با اولویت های فناورانه بهره برداری شود.
محمدی افزود: جهت تسهیل امور مرحله موافقت اصولی برای 
دریافت مجوز های غذا و دارو حذف شده است، ولی همچنان 
این آمادگی وجوددارد که این روند برای شرکت های دانش بنیان 
تسریع شود.وی همچنین از انجام تحقیقات در حوزه اثربخشی 

دارو، مواد موثره و تجهیزات پزشکی نیز استقبال کرد.

هدف گذاری برای رسیدن به رتبه ۳5 در شاخص جهانی نوآوری 

 نخستین آسیاب هیبریدی 
طراحی و تجاری سازی شد

محققان دانشــگاه تهران با همکاری 
دانشــگاه فنی وحرفه ای و پژوهشگاه 
مواد و انرژی موفق شــدند نخستین 
آسیاب هیبریدی را طراحی و به مرحله 

تجاری سازی برسانند.
دکتر محمد محمدی مسعودی، عضو هیأت 
علمی دانشــکده علوم و فنون دانشگاه تهران و 
مدیر آزمایشگاه تحقیقاتی نانوبیوفوتونیک دانشگاه 
تهران در تشریح این دستاورد پژوهشی، گفت: این 

دستگاه در حوزه نانوفناوری پیشنهاد شده است و یک روش آسان، ساده و مقرون به صرفه برای تولید 
نانوپودرها و پوشش های سرد بر روی بسترهای فلزی است.

وی افزود: تهیه نانوپودر با توزیع اندازه مناسب و در عین حال با بازدهی بالا و حفظ خواص مورد نظر، 
همواره دغدغه پژوهشگران بوده است که این دستگاه با بهره گیری هم زمان از نیروی گلوله و التراسونیک، 

امکان تهیه نانوپودر با ترکیب های مختلف سرامیکی و همچنین فلزی با حفظ خواص را فراهم می کند.
عضو هیأت علمی دانشکده علوم و فنون دانشگاه تهران، مزیت این دستگاه را بازدهی بالا و همچنین 
کنترل اندازه نانوذرات با استفاده از تغییر فرکانس و زمان آسیاب آن برشمرد و اظهار داشت: این دستگاه 
خرد کردن نانوذرات را در یک جهت انجام می دهد و با این دستگاه می توان آلیاژسازی مکانیکی انجام داد.
وی دیگر قابلیت های این دستگاه را امکان نفوذ نانوذرات به داخل زیرپایه های فلزی و تهیه پوشش ها و 
بهبود خواص سطح عنوان کرد و گفت: از این رو این دستگاه برای صنایع مختلف نظیر صنایع متالورژی، 

فوتونیک، قطعه سازی و صنایع خودرو قابل استفاده است.
محمدی مسعودی افزود: دیگر مزیت این دستگاه این است که می توان شدت و عمق نفوذ نانوذرات در 
داخل زیرپایه فلزی را با تغییر فرکانس تغییر داد و همچنین عایق بندی داخل دستگاه به گونه ای طراحی و 

ساخته شده است که صدا را به حداقل می رساند.
به گفته دکتر محمد محمدی مسعودی، آسیاب هیبریدی ساخته شده، مشابه داخلی و یا خارجی ندارد و 
دستگاه مذکور به کمک پژوهشگران داخلی طراحی و ساخته شده است و حاصل همکاری دانشکده علوم 

و فنون نوین دانشگاه تهران، دانشگاه فنی وحرفه ای و پژوهشگاه مواد و انرژی است.
وی یادآور شد: این دستگاه به مرحله تجاری سازی رسیده است و آماده فروش به دانشگاه ها و مراکز 

تحقیقاتی است و تا سه سال گارانتی می شود.

 ساعت اتمی نوری جدید 
تولید شد 

محققان یک ساعت اتمی نوری مبتنی  
بر یون های آرگون که ۱۳ برابر بیشتر بار 

دارند را ساخته اند. 
یون هــای دارای بار زیاد، موادی هســتند که 
معمولاً در کیهان مانند خورشید یا سایر ستارگان 
یافت می شــوند. آن ها را سنگین می نامند؛ زیرا 
الکترون های زیادی را از دست داده اند،  بنابراین 
دارای بــار مثبت شــدید هســتند؛ در نتیجه، 
بیرونی ترین الکترون هــای موجود در یون های 

سنگین در مقایسه با اتم های خنثی یا دارای بار ضعیف با شدت بیشتری به هسته اتم متصل می شوند. این 
امر باعث می شود یون های سنگین کمتر تحت تأثیر میدان های الکترومغناطیسی خارجی قرار گیرند؛ اما به 

اثرات بنیادی نسبیت خاص، الکترودینامیک کوانتومی و هسته اتم حساس تر باشند.
لوکاس اشپیس، فیزیکدان مؤسسه فدرال فیزیک و مهندسی در آلمان، توضیح می دهد: انتظار داشتیم 
یک ساعت اتمی نوری با یون های سنگین به ما کمک کند که این نظریه های بنیادی را بهتر آزمایش 
کنیم. ما توانستیم پس زنی هسته ای الکترودینامیک کوانتومی، یک پیش بینی نظری مهم را در یک 

سیستم پنج الکترونی تشخیص دهیم که قبلًا در هیچ آزمایش دیگری به دست نیامده بود.
قبلًا، فیزیکدانان مجبور بودند؛ در سال ها تلاش، برخی مشکلات اساسی مانند تشخیص و خنک سازی 
را حل کنند: برای ساعت های اتمی، باید ذرات را به شدت خنک کنند تا آن ها به اندازه ممکن متوقف شوند 

تا بتوان فرکانس آن ها را در حالت سکون خواند.
با این حال، یون های سنگین با ایجاد یک پلاسمای بسیار داغ تولید می شوند. یون های سنگین ساختار 
اتمی قدرتمندی دارند؛ بنابراین نمی توان آن ها را به صورت مستقیم با نور لیزر خنک کرد و از روش های 
تشخیص استاندارد نیز نمی توان استفاده کرد. این مشکل با همکاری مؤسسه فیزیک اتمی ماکس پلانک 
در شهر هایدلبرگ آلمان و مؤسسه فدرال فیزیک و مهندسی )در آلمان( با جداسازی یک یون سنگین 
آرگون از یک پلاسمای داغ و ذخیره آن در یک تله یون همراه با یک یون بریلیُم تک اتمی حل شد. با 

این روش، یون سنگین به طور غیرمستقیم خنک می شود.
محققان گام بعدی را نیز با موفقیت برداشته اند: آن ها یک ساعت اتمی نوری مبتنی بر یون های آرگون 
که ۱۳ برابر بیشتر بار دارند، ساخته اند و اندازه گیری زمان توسط آن را با اندازه گیری زمان توسط ساعت 

یون ایتربیوم موجود در مؤسسه فدرال فیزیک و مهندسی مقایسه کرده اند.

 تزریق نانو 
به تار و پود پارچه

یــک تولیدکننده پارچه هــای آنتی 
باکتریال با ایــده ای فناورانه، به جای 
آغشــته کردن ســطح پارچه به مواد 
نانویی، مواد نانویی را به تار و پود پارچه 

وارد کرده تا خاصیت نانو از بین نرود.
یک تولیدکننده پارچه هــای آنتی باکتریال با 
ایده ای فناورانه برای نانویی کردن منسوجات، به 
جای آغشته کردن سطح پارچه به مواد نانویی، 
مواد نانویی را به تار و پود پارچه وارد کرده و از این 

طریق مشکل از بین رفتن خاصیت نانویی منسوجات با گذشت زمان و در اثر تماس با سطوح را رفع کرده 
است.پارچه های اسپان باند یا بافته نشده کاربردهای متعددی از جمله ساخت تجهیزات پزشکی و آرایشی 
بهداشتی دارند. در صورتی که لازم باشد از این پارچه ها در حوزه پزشکی استفاده شوند باید ضدمیکروبی 

شوند، در نتیجه سطح پارچه به مواد آنتی باکتریال آغشته می شود.
یک شرکت دانش بنیان به جای استفاده از مواد شیمیایی آنتی باکتریال، اقدام به تولید مواد آنتی باکتریال 

به روشی سبز و با استفاده از پوست مرکبات کرده است.
امیرحسین بختیاری، مدیرعامل شرکت گفت: ما اقدام به تولید نانوذراتی کردیم که علاوه براین که 

سازگار با محیط زیست است، حساسیت، سمی بودن و تحریک پذیری را به حداقل می رساند.
وی ادامه داد: زمانی که بعد از تولید یک محصول، محصول نانویی می شود، تولید کننده باید سطح بیرونی 
محصول را به مواد نانویی آغشته کند که بعد از مدتی در اثر تماس با محیط اطراف این نانومواد از سطح 
جدا می شوند. کاری که ما انجام دادیم این است که موادنانویی را وارد تار و پود پارچه کردیم، در واقع دیگر 

مشکل از بین رفتن نانومواد را نداریم.
بختیاری خاطر نشــان کرد: این راهبرد باعث افزایش ماندگاری خواص نانومواد در پارچه می شــود. 
آزمایش های انجام شده دو سال ماندگاری خواص نانومواد در این پارچه ها را تایید کرده است. البته ما 
مدعی هستیم که بیش از دو سال ماندگاری داریم اما مجوز برای دو سال ماندگاری صادر شده است. 
نانوذرات استفاده شده در این فناوری را نیز تولید می کنیم و بی نیاز از واردات هستیم. به همین دلیل قیمت 

تمام شده نانوذرات به نصف میزان وارداتی کاهش یافته است.
به گفته وی، این شرکت به دنبال صادرات به غرب آسیا است. برخی از مواد مورد استفاده در این شرکت، 

پیش از این خارج وارد می شد که در حال حاضر شرکت در این بخش به خودکفایی رسیده است.

قابلیت گلکسی S23 اولترا فاش شد 
براساس گزارش ها گلکسی S۲۳ اولترا 
در رندرهای جدید نمایشگر تخت دارد. 
گلکســی S۲۲ اولتــرا از نظر طراحی 
تفاوت های زیادی با دو برادر کوچک تر 
خود داشت و از نمایشگری با لبه های 
خمیده استفاده می کرد. خیلی از کاربران 
این لبه های خمیده را دوست ندارند. حالا 
که سامسونگ صدای  می رسد  به نظر 
این دســته از کاربران را شنیده و قرار 

است در گلکسی S۲۳ اولترا از صفحه تخت استفاده کند.
در گزارش های قبلی شایعه شده بود که گلکسی S۲۳ اولترا لبه های تخت تری نسبت به نسل گذشته 
خواهد داشت. نمایشگر این گوشی تخت خواهد بود. با این تغییر استفاده از قلم S Pen آسان تر می شود.

این گوشی در رنگ های مشکی، سبز، خامه ای و اسطوخودوسی عرضه خواهد شد. با این حال، حتی اگر 
شایعات را در نظر نگیریم، این ایده که سامسونگ ممکن است استفاده از نمایشگر های خمیده را کنار 
بگذارد، چندان دور از ذهن به نظر نمی رسد. این شرکت می داند که بخش زیادی از کاربران لبه های خمیده 
را دوست ندارند و می تواند برای افزایش فروش چنین تغییری را به وجود بیاورد. طبق شایعات، گلکسی 
S۲۳ اولترا از چیپست اسنپدراگون ۸ نسل ۲ استفاده خواهد کرد و مشابه سال گذشته از دوربین اصلی ۱۰۸ 
مگاپیکسلی بهره می برد. این درحالی است که برخی از گزارش ها از عرضه دوربین ۲۰۰ مگاپیکسلی روی 
این دستگاه حکایت داشتند. خانواده S۲۳ احتمالاً در روز ۱ فوریه مصادف با ۱۲ بهمن معرفی خواهد شد.

موی انسان برای پاکسازی آلاینده ها 
به کار می رود

 ابداع فناوری تازه 
برای خنک سازی نیروگاه ها

یک موسسه بلژیکی در پروژه ای به 
نام بازیافت مو از موی انســان برای 
جذب آلاینده های محیطی اســتفاده 

می کند. 
طی این پروژه موهایی که آرایشگرهای بلژیکی 
کوتاه می کنند، پس از جمع آوری به یک ماشین 
ارائه و به مکعب هایی تبدیل می شوند که برای 
جذب روغن و هیدروکربن های آلاینده محیط 

به کار می روند.
این مکعب های ســاخته شده از جنس مو را می توان در زهکشی فاضلاب قرار داد تا آلاینده های 
آب را قبل از رسیدن به رودخانه جذب کند یا از این روش برای برطرف کردن مشکل آلودگی ناشی از 

سیل به کار می رود.
موی انسان را می توان به کیسه های کامپوزیت زیستی تبدیل کرد که برای پاک کردن لکه های 

نفتی نیز به کار می رود.
تخمین زده می شود هر کیلو موی انسان می تواند ۷تا۸ لیتر روغن و هیدروکربن را جذب کند.

طبق اطلاعات پروژه بازیافت مو یک تار موی انسان می توان ۱۰ میلیون بار وزن خود را تحمل کند. 
همچنین موی انسان به دلیل فیبر کراتین خاصیت ارتجاعی بالایی دارد.

چین موفق به تجهیز اولین نیروگاه برق 
جهان به سیستم »خنک کردن مستقیم 

طبیعی« موسوم به ان دی سی شد.
نیروگاهی که به فناوری نوظهور خنک کردن 
طبیعی مستقیم مجهز شده، در استان شانشی 
با ۳۷ میلیون نفر جمعیت واقع اســت. چین این 
پیشرفت در فناوری خنک کننده نیروگاه های برق 
را بی سابقه توصیف کرده اســت.در قالب این 
فناوری از جریان طبیعی هوا در نیروگاه های برق 

برای هدایت گرما به خارج استفاده می شود. شرکت PowerChina Northwest، توسعه دهنده 
این فناوری مدعی است در مقایسه با فناوری های خنک کننده هوای سنتی، در سیستم NDC از هیچ 
پنکه ای برای ایجاد جریان هوا استفاده نشده و این امر منجر به صرفه جویی در مصرف برق و کاهش 
سروصدا می شود.فناوری ان دی سی همچنین در مقایسه با فناوری های خنک کننده غیرمستقیم به 
پمپ آب نیاز ندارد و از مزایای هر دو سیستم خنک کننده هوا و خنک کننده غیرمستقیم بهره مند است.

با استفاده از این سیستم، نیروگاه یانگوپن از مصرف ۲۴۵۰۰ تن زغال سنگ بی نیاز شده و این امر در 
هر سال جلوی انتشار ۵۴۱۰۰ تن کربن را می گیرد. با استفاده از این فناوری تقریباً هیچ دوده، دی اکسید 

گوگرد یا اکسید نیتروژن منتشر نمی کند.

محافظت از کره زمین با کشف روشی جدید 
محققــان معتقدند بــه کمک مجموعــه ای از 
سیگنال های رادیویی با طول موج بلند که از آلاسکا 

مخابره می شوند، می توان از زمین محافظت کرد. 
در اوایل این هفته، آنتن سامانه موسوم به »برنامه پژوهشی 
یونوسفر فعال با فرکانس بالا« یا »هارپ« )HAARP( در 
آلاسکا، مجموعه ای از سیگنال های رادیویی با طول موج بلند 
را به ســیارکی مخابره کرد که در دو فاصله قمری از زمین در 

حال عبور بود.
تصور بر این اســت که سیگنال ها به سیارک نفوذ کرده اند و 
ایده ای از ســاختار داخلی آن را به دانشمندان می دهند و آن ها 
را با اطلاعات دیگری مجهز می کنند که می توانند برای دفاع از 

سیاره ما در برابر برخورد احتمالی آینده حیاتی باشد.
بیشتر برنامه های رصد سیارک ها از روی زمین، از مطالعات 

بصری ســیارک ها اســتفاده می کنند؛ ماننــد مطالعاتی که 
رصدخانه های سراسر جهان به »مرکز مطالعات اجرام نزدیک 
به زمین« )CNEOS( ناســا ارائه می دهند یا فرکانس های 
رادیویی موج کوتاه را به کار می برند. مانند نمونه هایی که توسط 
»شبکه فضایی دوردســت« )DSN( ناسا ارائه شده اند تا به 
ترسیم اندازه، موقعیت و مسیر سیارک ها کمک کنند. اگرچه این 
برنامه ها داده های بسیار ارزشمندی را در مورد هرگونه خطر بالقوه 
ناشی از برخورد سیارک ارائه می دهند، اما از این جهت محدود 

هستند که فقط سطح سیارک را می بینند.
ســامانه هارپ که توسط »دانشــگاه آلاسکا در فربنکس« 
)UAF( اداره می شود، به طور سنتی برای انجام دادن تجزیه 
و تحلیل یونوسفر به کار می رود. همچنین، این سامانه توانایی 
ارسال ســیگنال های رادیویی با طول موج بلند را دارد. چنین 

سیگنال هایی قادر به نفوذ کردن در اجرام هستند و به ناظران 
امکان می دهند تا ایده ای را در مورد ساختار داخلی آن ها به دست 
آورند. در این مورد، یادگیری در مورد ساختار داخلی یک سیارک 
می تواند راهی را به دانشــمندان ارائه دهد تا روزی یک سنگ 

فضایی را که به زمین نزدیک شده است، منفجر یا منحرف کنند.
هدف این رصد، سیارک »XC۱۵، ۲۰۱۰« بود که حدود ۱۵۲ 
متر عرض دارد و بر اساس استاندارد های سیارکی، کوچک است. 
این سیارک در حال حاضر در دو فاصله قمری یا دو برابر فاصله 

زمین تا ماه از کنار زمین می گذرد.
آزمایش هارپ به ســایر تلاش های بررسی سیارک ها مانند 
مأموریت »آزمایش تغییر مســیر دوگانه سیارک« یا »دارت« 
)DART( ناســا می پیوندد که طی آن، یک فضاپیما در ماه 
سپتامبر به یک ســیارک برخورد کرد و همچنین، مأموریت 
»اسیریس-رکس« )OSIRIS-REx( ناسا که نمونه ای از 
خاک سیارک »بنو« )Bennu( را در سال ۲۰۲۰ جمع آوری 

کرد.
اگرچه هیچ کس انتظار ندارد که یک سیارک به زودی زمین را 

به دردسر بیندازد، اما ستاره شناسان به سیارکی به نام »آپوفیس« 
)Apophis( چشم دوخته اند که در ۱۳ آوریل ۲۰۲۹ از فاصله 
حدود ۳۲۱۸۷ کیلومتری زمین عبور خواهد کرد. این فاصله، 
نزدیکتر از فاصله بسیاری از ماهواره هایی است که در حال حاضر 

به دور سیاره ما می چرخند. 
در هر حال، اگرچه زمانی تصور می شد که آپوفیس یک خطر 
است، اما پژوهشگران اکنون با استفاده از مشاهدات به روزشده 
احســاس می کنند که حداقل برای یک قرن تهدیدی وجود 
نخواهد داشت و این به دانشمندان زمان زیادی می دهد تا نحوه 

مقابله کردن با آن را بیابند.
داده های حاصل از مشاهدات هارپ در طول چند هفته آینده 
مورد تجزیه و تحلیل قرار خواهند گرفت و پژوهشگران امیدوارند 

که یافته های خود را در ماه های آینده منتشر کنند.

کپسول اوریون پس از تکمیل یک سفر 
۱.۴ میلیون مایلی به ماه و بازگشــت به 
زمین، اکنون به مقر فضایی کندی رسیده 

است.
کپســول ماموریت آرتمیس یک در ۳۰ دسامبر 
۲۰۲۲ )۹ دی( بــه مقصد خود رســید. اوریون در 
۱۱ دسامبر )۲۰ آذر( در اقیانوس آرام فرود آمد. پس 
از آنکه کشتی »یو اس اس پورتلند« کپسول بی 
سرنشین را از آب گرفت، در ۱۳ دسامبر )۲۲ آذر( به 

مقر نیروی دریایی در سن دیگو برد. روز بعد کپسول سفر به سمت ایالت فلوریدا 
را آغاز کرد.اکنون که کپسول در مقر فضایی کندی است، ناسا سپر گرمایی آن را 
برداشت تا بتواند تحلیلی وسیع درباره قطعات آن انجام دهد و مشخص کند هنگام 

ورود دوباره به اتمسفر چگونه وضعیت را تحمل کرده است.
ناسا همچنین مانکن آزمایشی که همراه اوریون به فضا فرستاده بود را نیز از 

داخل کپســول خارج می کند. هدف از ارسال این 
مانکن جمع آوری داده ها درباره شیوه تاثیرگذاری 
سفر ماه روی انسان ها بود.سازمان فضایی آمریکا 
در بیانیه ای اعلام کــرد؛ آرتمیس یک، یک گام 
مهم در جهت اکتشــافات ماه بود و زمینه را برای 
ماموریت های آتی موشک اس ال اس و کپسول 
اوریون جهت انتقال فضانوردان به ماه در آرتمیس 

۲ فراهم می کند.
هرچند آرتمیس ۲ حداقل تا ۲۰۲۴ میلادی به فضا 
پرتاب نمی شود، اما موضوعات مختلفی وجود دارد که از حالا تا سال آینده انجام 
می شود.بنا بر اعلام وبگاه انگجت، ناسا تعهد کرده زمان انجام ماموریت مذکور که 
همراه ۴ فضانورد انجام می شود را در اوایل ۲۰۲۳ میلادی اعلام کند. آرتمیس ۲ 
زمینه را برای فرود انسان روی ماه از زمان برنامه آپولو در ۱۹۷۲ میلادی تاکنون 

و به تدریج حضور مستمر فضانوردان در سیاره را فراهم می کند.

مدیرکل ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
اســتان تهران از آغاز عملیات اجرایی 
پــروژه توســعه دسترســی اینترنت 
پرسرعت مبتنی بر فیبر ) FTTX( در 

استان تهران خبر داد. 
مرتضی رضایی مدیرکل ارتباطــات و فناوری 
 FTTX اطلاعات استان، با بیان اهمیت پروژه
در ارائه اینترنت پرسرعت به مشترکین استان تهران 
اظهار کرد: در فاز اول ابلاغ برای شرکت مبنا تلکام 

در مناطق ورامین، پیشوا، باقرآباد، زیبا شهر و قرچک و همچنین برای شرکت 
رایتل شهرستان های ملارد و قدس, برای شرکت شاتل شهرستان دماوند، برای 
شرکت ایرانسل شهرستان های گلستان، صالح آباد، اندیشه، پاکدشت، نصیر شهر، 
صفادشت، فردوسیه، نسیم شهر، شهریار و چهار دانگه نهایی شده است و در حال 

حاضر اپراتورها، پیگیر مجوزها و عملیات اجرایی هستند.

وی ضرورت همکاری و همراهی دستگاه های 
اجرایی اعم از فرمانداریها، شــهرداری و ســایر 
نهادهای دخیل را جهت تسریع در عملیات اجرایی 
ضروری دانست و گفت: با پیگیری های انجام شده، 
فرمانداریها شهرداری ها کمک می کنند تا اجرای 
این پروژه که نیازمند حفر کانال و هماهنگی است 
در شهرها هرچه زودتر اجرایی شود تا شاهد باشیم 
نهضت اتصــال مردم به فیبرنوری اتفاق بیفتد، و 
زیرساخت دسترســی مردم به اینترنت پرسرعت 
فراهم شود. لازم بذکراست باپیگیری های مستمر اداره کل ارتباطات وفناوری 
اطلاعات استان تهران تاکنون ازسوی مجری محترم پروژه FTTX برای ۱۸ 
شهراستان تهران ابلاغ اجرای پروژه صورت گرفته است و مابقی شهرها نیز در 
دست پیگیری است تا در طول ۳سال شاهد تحقق ۱۰۰درصد پروژه درسطح 

استان مطابق برنامه های کلان وزارت ارتباطات باشیم. 

 بازگشت کپسول ماموریت »آرتمیس یک« 
به مقر پرتاب 

 عملیات اجرایی دسترسی اینترنت پرسرعت مبتنی
بر فیبر )FTTX( در استان تهران آغاز شد 


